

COMMUNIQUÉ DE L'OFFICE INTERNATIONAL D'HYGIÈNE PUBLIQUE

N° 279.

Renseignements reçus du 8 au 14 mars 1934.

Information received from March 8th to 14th, 1934.

Ce Communiqué contient les informations reçues par l'Office international d'Hygiène publique en exécution de la Convention sanitaire internationale de 1926, directement ou par l'intermédiaire des Bureaux suivants, agissant comme Bureaux régionaux pour l'application de cette Convention:

Bureau d'Extrême-Orient de l'Organisation d'hygiène de la Société des Nations, Singapour.
Bureau Sanitaire Panaméricain, Washington.
Bureau régional du Conseil sanitaire maritime et quarantenaire d'Égypte, Alexandrie.

I. — PREMIERS CAS (Articles 1er et 2 de la Convention sanitaire internationale de 1926).

Europe. — AÇORES (ILES): Port: Ponta Delgada, peste — 3 cas, 1 décès du 24 décembre au 13 janvier, 1 cas du 14 au 27 janvier.

II. — CAS NOUVEAUX DANS DES LOCALITÉS OÙ AUCUN CAS N'A ÉTÉ NOTIFIÉ DEPUIS AU MOINS TROIS SEMAINES (Articles 1er et 2).

Afrique. — ÉGYPTE: Province de Fayoum, peste — 1 cas, 1 décès pendant la semaine finissant le 10 mars (le dernier cas de peste dans cette province remontait à la semaine finissant le 20 janvier 1934).

Asie. — INDE BRITANNIQUE: Provinces: du 25 février au 3 mars, districts signalés comme nouvellement atteints de: peste — Kyaukse, Shwebo (Birmanie), Betul (Provinces Centrales), Mainpuri (Provinces Unies); choléra — Malabar (Madras); typhus — Jubbulpore (Provinces Centrales); variole — Nagpur, Betul (Provinces Centrales), Yeotmal (Berar).

SIAM: Nagara Pathom (cercle de Rajpuri), peste — 1 cas, 1 décès pendant la semaine finissant le 10 mars (les derniers cas de peste à Nagara Pathom remontaient à la semaine finissant le 3 février 1934).

III. — MARCHÉ DES ÉPIDÉMIES (Article 4).

Afrique. — AFRIQUE OCCIDENTALE FRANÇAISE: peste — du 21 au 28 février, 1 cas, 1 décès dans la banlieue de Dakar (11-20 février, 1 cas, 1 décès dans la périphérie de Dakar).

BASSOUTOLAND: typhus exanthématique — du 27 novembre au 2 décembre, 51 cas, 2 décès; du 3 au 9 décembre, 84 cas, 3 décès; du 10 au 16 décembre, 65 cas, 5 décès; du 17 au 23 décembre, 78 cas; du 24 au 30 décembre, 87 cas, 6 décès.

BETCHOUANALAND: variole — du 1^{er} au 31 décembre, 1 cas.

ÉGYPTE: Ports: Le Caire, typhus exanthématique — du 25 février au 3 mars, 1 cas (18-24 février, 1 cas, 1 décès); Damiette, typhus exanthématique — du 25 février au 3 mars, 1 cas, 1 décès.

Ensemble du pays: du 19 au 25 février, typhus exanthématique — 284 cas, 34 décès ainsi répartis: Alexandrie, 2 cas, 1 décès; Provinces: de Beheira, 138 cas, 13 décès; de Gharbieh, 36 cas, 5 décès; de Menoufieh, 88 cas, 11 décès; de Dakalieh, 9 cas, 1 décès; de Charkieh, 8 cas, 3 décès; de Minieh, 1 cas; de Girgeh, 1 cas; d'Assouan, 1 cas (12-

This Communiqué incorporates information supplied to the Office international d'Hygiène publique under the terms of the International Sanitary Convention, 1926, directly or through the following organisations, which act as regional Bureaux for the purposes of that Convention:

League of Nations Health Organisation Eastern Bureau, Singapore.
The Pan-American Sanitary Bureau, Washington.
The Regional Bureau of the Sanitary Maritime and Quarantine Board of Egypt, Alexandria.

I. — FIRST CASES (Articles 1 and 2 of the International Sanitary Convention of 1926).

Europe. — AZORES (ISLANDS): Port: Ponta Delgada, plague — 3 cases, 1 death between December 24th and January 13th, 1 case between January 14th and 27th.

II. — NEW CASES IN LOCALITIES WHERE NO CASE HAS BEEN REPORTED FOR THE LAST THREE WEEKS (Articles 1 and 2).

Africa. — EGYPT: Faiyum province, plague — 1 case, 1 death during the week ended March 10th (the last case of plague in this province dates back to the week ended January 20th, 1934).

Asia. — BRITISH INDIA: Provinces: February 25th to March 3rd, districts reported as newly infected: plague — Kyaukse, Shwebo (Burma), Betul (Central Provinces), Mainpuri (United Provinces); cholera — Malabar (Madras); typhus — Jubbulpore (Central Provinces); smallpox — Nagpur, Betul (Central Provinces), Yeotmal (Berar).

SIAM: Nagara Pathom (Rajpuri circle), plague — 1 case, 1 death during the week ended March 10th (the last cases of plague at Nagara Pathom date back to the week ended February 3rd, 1934).

III. — PROGRESS OF EPIDEMICS (Article 4).

Africa. — FRENCH WEST AFRICA: plague — February 21st to 28th, 1 case, 1 death in the suburbs of Dakar (February 11th to 20th, 1 case, 1 death in the surrounding districts of Dakar).

BASUTOLAND: typhus — November 27th to December 2nd, 51 cases, 2 deaths; December 3rd to 9th, 84 cases, 3 deaths; December 10th to 16th, 65 cases, 5 deaths; December 17th to 23rd, 78 cases; December 24th to 30th, 87 cases, 6 deaths.

BECHUANALAND: smallpox — December 1st to 31st, 1 case.

EGYPT: Ports: Cairo, typhus — February 25th to March 3rd, 1 case (February 18th to 24th, 1 case, 1 death); Damietta, typhus — February 25th to March 3rd, 1 case, 1 death.

Whole country: February 19th to 25th, typhus — 284 cases, 34 deaths, distributed as follows: Alexandria, 2 cases, 1 death; Provinces: Beheira, 138 cases, 13 deaths; Gharbiya, 36 cases, 5 deaths; Minufiya, 88 cases, 11 deaths; Daqahliya, 9 cases, 1 death; Sharqiya, 8 cases, 3 deaths; Miniya, 1 case; Girga, 1 case; Aswan, 1 case (February

18 février, Egypte, 271 cas, 34 décès); *variole* — 54 cas, 11 décès ainsi répartis: Le Caire, 1 cas, 1 décès; Alexandrie, 2 cas, 1 décès; Provinces: de Gharbiéh, 1 cas, 1 décès; de Gizeh, 4 cas; de Minieh, 37 cas, 3 décès; d'Assiout, 1 cas; de Girgeh, 3 cas, 1 décès; d'Assouan, 5 cas, 4 décès (12-18 février, Egypte, 71 cas, 13 décès).

KENYA: *variole* — du 21 au 27 janvier, 65 cas; du 28 janvier au 3 février, 7 cas; du 4 au 10 février, 13 cas; du 11 au 17 février, 722 cas.

MAROC: *typhus exanthématique* — du 25 février au 3 mars, 20 cas ainsi répartis: région de Fès, 9 cas dont 2 à Fès et 7 à Qaria Ba Mohammed (Chéraga), 11 dans la région du Gharb, tribu des Séfiane et des Beni Malek (18-24 février, Maroc, 12 cas).

Variole et varioloïde — du 1^{er} au 28 février, 1 cas dans la population rurale de la région de Taza.

NYASSALAND: *variole* — du 1^{er} au 31 décembre, 132 cas, 1 décès (1^{er}-30 novembre, 391 cas, 4 décès); du 30 janvier au 5 février, 13 cas, 1 décès (23-29 janvier, 39 cas).

UGANDA: *typhus exanthématique* — du 14 au 20 janvier, 1 cas; du 21 au 27 janvier, 1 cas.

RHODÉSIE DU SUD: *variole* — du 24 au 31 janvier, 1 cas.

SIERRA LEONE: *variole* — du 24 décembre au 6 janvier, 70 cas, 11 décès; du 7 au 20 janvier, 73 cas, 6 décès.

SOMALIE BRITANNIQUE: *variole* — du 11 au 17 février, 1 cas à Hargeisa.

SOUDAN: *variole* — du 4 au 10 mars, 25 cas; ports indemnes (25 février-3 mars, 14 cas). Les 6 cas de *variole* signalés pendant la semaine finissant le 24 février se sont produits dans la province du Bahr el Ghazal.

TANGANYIKA: *variole* — du 21 au 27 janvier, 6 cas; du 28 janvier au 3 février, 16 cas, 3 décès. Le 9 mars, 19 cas, 4 décès de *variole* ont été signalés dans le nord de ce territoire.

TUNISIE: *typhus exanthématique* — du 5 au 11 mars, 19 cas, aucun décès, dont 3 cas au douar Kemla (contrôle civil de Sousse), 13 cas dans le cheikhath de Bouadjem (contrôle civil de Thala), 3 cas à Sidi Saad (contrôle civil de Kairouan), toutes mesures prises; du 26 février au 4 mars, 24 cas, aucun décès, dont 13 cas à Rohia (contrôle civil de Maktar), 4 à Sisseb (contrôle civil de Kairouan), 4 dans le cheikhath de Guemata (contrôle civil de Thala), 1 à Kemla (contrôle civil de Sousse), 1 à Kichrida (contrôle du Kef) et 1 à l'hôpital militaire du Kef (19-25 février, Tunisie, 44 cas, 5 décès).

UNION DE L'AFRIQUE DU SUD: du 18 février au 3 mars, *peste* — 4 cas dans l'intérieur (4-17 février, néant; 21 janvier-3 février, 13 cas); *typhus exanthématique* — 17 districts de l'intérieur accusent de nouveaux cas; *variole* — 1 district de l'intérieur accuse de nouveaux cas.

Renseignements complémentaires sur la *peste* dans l'Union pendant la semaine finissant le 10 février:

Etat libre d'Orange: District de Bothaville. — Les essais biologiques ont confirmé le diagnostic de peste dans les cas signalés à la ferme Marseilles (voir paragraphe III du communiqué n° 278), 3 cas suspects ont été signalés chez des indigènes à Viljoenskroon. Toutes mesures prises.

Amérique. — CHILI: *typhus exanthématique* — du 12 novembre au 9 décembre, 2.686 cas confirmés (et 81 cas suspects), dont 106 à Concepcion, 1.180 à Santiago, 56 à Valparaiso.

ETATS-UNIS: *typhus exanthématique* — 1^o Etats: du 4 au 10 février, 18 cas ainsi répartis: Caroline du Nord, 2 cas; Géorgie, 8 cas; Alabama, 3 cas; Louisiane, 1 cas; Texas, 4 cas; 2^o Villes: du 28 janvier au 3 février, 5 cas dont 1 à New-York, 1 à Charleston, 1 à Mobile, 2 à Montgomery.

Variole — du 25 février au 3 mars, 135 cas dans 47 Etats et le district fédéral (18-24 février, 151 cas).

12th to 18th, Egypt, 271 cases, 34 deaths); *smallpox* — 54 cases, 11 deaths, distributed as follows: Cairo, 1 case, 1 death; Alexandria, 2 cases, 1 death; Provinces: Gharbiya, 1 case, 1 death; Giza, 4 cases; Minya, 37 cases, 3 deaths; Asyut, 1 case; Girga, 3 cases, 1 death; Aswan, 5 cases, 4 deaths (February 12th to 18th, Egypt, 71 cases, 13 deaths).

KENYA: *smallpox* — January 21st to 27th, 65 cases; January 28th to February 3rd, 7 cases; February 4th to 10th, 13 cases; February 11th to 17th, 722 cases.

MOROCCO: *typhus* — February 25th to March 3rd, 20 cases, distributed as follows: Fes region, 9 cases, including 2 at Fes and 7 at Qaria Ba Mohammed (Cheraga), 11 in the region of Gharb, Sefiane and Beni Malek tribe (February 18th to 24th, Morocco, 12 cases).

Smallpox and varioloid — February 1st to 28th, 1 case among the rural population of the region of Taza.

NYASSALAND: *smallpox* — December 1st to 31st, 132 cases, 1 death (November 1st to 30th, 391 cases, 4 deaths); January 30th to February 5th, 13 cases, 1 death (January 23rd to 29th, 39 cases).

UGANDA: *typhus* — January 14th to 20th, 1 case; January 21st to 27th, 1 case.

SOUTHERN RHODESIA: *smallpox* — January 24th to 31st, 1 case.

SIERRA LEONE: *smallpox* — December 24th to January 6th, 70 cases, 11 deaths; January 7th to 20th, 73 cases, 6 deaths.

BRITISH SOMALILAND: *smallpox* — February 11th to 17th, 1 case at Hargeisa.

SUDAN: *smallpox* — March 4th to 10th, 25 cases; ports free from infection (February 25th to March 3rd, 14 cases). The 6 cases of *smallpox* reported during the week ended February 24th occurred in the province of Bahr el Ghazal.

TANGANYIKA: *smallpox* — January 21st to 27th, 6 cases; January 28th to February 3rd, 16 cases, 3 deaths. On March 9th, 19 cases, 4 deaths of *smallpox* were reported in the north of this territory.

TUNISIA: *typhus* — March 5th to 11th, 19 cases, no death, including 3 cases in the douar Kemla (civil district of SUSA), 13 cases in the sheikhath of Bouadjem (civil district of Thala), 3 cases at Sidi Saad (civil district of Kairwan), all measures taken; February 26th to March 4th, 24 cases, no death, including 13 cases at Rohia (civil district of Maktar), 4 at Sisseb (civil district of Kairwan), 4 in the sheikhath of Guemata (civil district of Thala), 1 at Kemla (civil district of SUSA), 1 at Kichrida (civil district of Kef) and 1 in the Military Hospital of Kef (February 19th to 25th, Tunisia, 44 cases, 5 deaths).

UNION OF SOUTH AFRICA: February 18th to March 3rd, *plague* — 4 cases inland (February 4th to 17th, nil; January 21st to February 3rd, 13 cases); *typhus* — new cases are reported in 17 inland districts; *smallpox* — new cases are reported in 1 inland district.

Supplementary information concerning *plague* in the Union during the week ended February 10th:

Orange Free State: Bothaville district. — Biological tests have confirmed the diagnosis of *plague* for the cases reported on the farm Marseilles (see paragraph III of Communiqué No. 278); 3 suspected cases have been notified amongst natives at Viljoenskroon. All measures taken.

America. — CHILE: *typhus* — November 12th to December 9th, 2,686 confirmed cases (and 81 suspected cases), including 106 at Concepcion, 1,180 at Santiago, 56 at Valparaiso.

UNITED STATES: *typhus* — (1) States: February 4th to 10th, 18 cases, distributed as follows: North Carolina, 2 cases; Georgia, 8 cases; Alabama, 3 cases; Louisiana, 1 case; Texas, 4 cases; (2) Towns: January 28th to February 3rd, 5 cases, including 1 in New York City, 1 at Charleston, 1 at Mobile, 2 at Montgomery.

Smallpox — February 25th to March 3rd, 135 cases in 47 States and in the District of Columbia (February 18th to 24th, 151 cases).

MEXIQUE: Port: Veracruz, *variole* — 1 cas pendant la semaine finissant le 24 février.

Asie. — CHINE: Ports: *variole* — Amoy, du 14 au 20 janvier, 1 cas; Canton, du 25 février au 3 mars, 9 cas (18-24 février, 2 cas); Chang-Hai, du 4 au 10 mars, 35 cas, 19 décès (25 février-3 mars, 43 cas, 16 décès); Soua-téou, du 7 au 13 janvier, 1 cas, 1 décès.

ETATS DU LEVANT SOUS MANDAT FRANÇAIS: Port: Beyrouth, *variole* — du 4 au 10 mars, néant (25 février-3 mars, 7 cas). Provinces: *variole* — du 18 au 24 février, 4 cas dont 1 dans l'Etat de Syrie et 3 dans le Gouvernement du Djebel Druze.

HONG-KONG: *variole* — du 4 au 10 mars, 7 cas, 4 décès (25 février-3 mars, 9 cas, 8 décès).

INDE BRITANNIQUE: Ports:

	Semaines	11-17.II		18-24.II		25.II-3.III		Weeks
		C.	D.	C.	D.	C.	D.	
Karatchi	<i>variole</i>	8	3	6	1	14	0	<i>smallpox</i> Karachi
Bombay	<i>peste</i>	5	4	1	2	1	1	<i>plague</i> Bombay
	<i>variole</i>	8	5	11	5	10	5	<i>smallpox</i>
Cochin	<i>variole</i>	1	0	1	0	1	0	<i>smallpox</i> Cochin
Madras	<i>choléra</i>	9	5	0	0	0	0	<i>cholera</i> Madras
	<i>variole</i>	27	4	21	2	16	8	<i>smallpox</i>
Vizagapatam	<i>variole</i>	6*	0*	1	0	5	1	<i>smallpox</i> Vizagapatam
Calcutta	<i>choléra</i>	41	14	47	22	40	18	<i>cholera</i> Calcutta
	<i>variole</i>	105	78	81	61	76	56	<i>smallpox</i>
Bassein	<i>peste</i>	0	0	3	3	3	1	<i>plague</i> Bassein
	<i>variole</i>	13	6	17	4	11	4	<i>smallpox</i>
Rangoun	<i>peste</i>	3	3	0	0	0	0	<i>plague</i> Rangoon
	<i>variole</i>	9	1	8	1	2	0	<i>smallpox</i>

* Chiffre rectifié. — Corrected figure.

Provinces: du 25 février au 3 mars, districts où est signalée une extension de: *peste* — Magwe, Pokokhu, Henzada (Birmanie), Nagpur, Hoshangabad (Provinces Centrales), Saharanpur, Bijnor, Muzaffarnagar, Aligarh, Etah, Budaon, Ballia (Provinces Unies); *choléra* — 24 Parganas, Murshidabad, Backergunge (Bengale); *variole* — East Khandesh, Kolaba (Bombay), Burdwan, Midnapur (Bengale), Sylhet, Lakhimpur (Assam), Sagaing (Birmanie), Wardha (Berar), Nagpur, Saugor, Nimar, Raipur, Drug, Bhandara (Provinces Centrales), Ballia, Gonda (Provinces Unies).

MEXICO: Port: Veracruz, *smallpox* — 1 case during the week ended February 24th.

Asia. — CHINA: Ports: *smallpox* — Amoy, January 14th to 20th, 1 case; Canton, February 25th to March 3rd, 9 cases (February 18th to 24th, 2 cases); Shanghai, March 4th to 10th, 35 cases, 19 deaths (February 25th to March 3rd, 43 cases, 16 deaths); Swatow, January 7th to 13th, 1 case, 1 death).

STATES IN THE LEVANT UNDER FRENCH MANDATE: Port: Beirut, *smallpox* — March 4th to 10th, nil (February 25th to March 3rd, 7 cases). Provinces: *smallpox* — February 18th to 24th, 4 cases, including 1 in the State of Syria and 3 in the Government of Jebel Druze.

HONG-KONG: *smallpox* — March 4th to 10th, 7 cases, 4 deaths (February 25th to March 3rd, 9 cases, 8 deaths).

BRITISH INDIA: Ports:

	Semaines	11-17.II		18-24.II		25.II-3.III		Weeks
		C.	D.	C.	D.	C.	D.	
Karachi	<i>variole</i>	8	3	6	1	14	0	<i>smallpox</i> Karachi
Bombay	<i>peste</i>	5	4	1	2	1	1	<i>plague</i> Bombay
	<i>variole</i>	8	5	11	5	10	5	<i>smallpox</i>
Cochin	<i>variole</i>	1	0	1	0	1	0	<i>smallpox</i> Cochin
Madras	<i>choléra</i>	9	5	0	0	0	0	<i>cholera</i> Madras
	<i>variole</i>	27	4	21	2	16	8	<i>smallpox</i>
Vizagapatam	<i>variole</i>	6*	0*	1	0	5	1	<i>smallpox</i> Vizagapatam
Calcutta	<i>choléra</i>	41	14	47	22	40	18	<i>cholera</i> Calcutta
	<i>variole</i>	105	78	81	61	76	56	<i>smallpox</i>
Bassein	<i>peste</i>	0	0	3	3	3	1	<i>plague</i> Bassein
	<i>variole</i>	13	6	17	4	11	4	<i>smallpox</i>
Rangoun	<i>peste</i>	3	3	0	0	0	0	<i>plague</i> Rangoon
	<i>variole</i>	9	1	8	1	2	0	<i>smallpox</i>

Provinces: February 25th to March 3rd, districts where an extension is reported: *plague* — Magwe, Pokokhu, Henzada (Burma), Nagpur, Hoshangabad (Central Provinces), Saharanpur, Bijnor, Muzaffarnagar, Aligarh, Etah, Budaon, Ballia (United Provinces); *cholera* — 24 Parganas, Murshidabad, Backergunge (Bengal); *smallpox* — East Khandesh, Kolaba (Bombay), Burdwan, Midnapur (Bengal), Sylhet, Lakhimpur (Assam), Sagaing (Burma), Wardha (Berar), Nagpur, Saugor, Nimar, Raipur, Drug, Bhandara (Central Provinces), Ballia, Gonda (United Provinces).

	Semaines	11-17.II		18-24.II		25.II-3.III		Weeks
		C.	D.	C.	D.	C.	D.	
Assam	<i>choléra</i>	12	5	8	4	28	9	<i>cholera</i> Assam
	<i>variole</i>	1	0	15	3	48	5	<i>smallpox</i>
Présidence de Bombay	<i>peste</i>	1.092	707	909	569	672	456	<i>plague</i> Bombay Presidency
	<i>choléra</i>	55	25	88	33	14	25	<i>cholera</i>
	<i>variole</i>	759	120	705	128	707	103	<i>smallpox</i>
Birmanie	<i>peste</i>	159	144	156	141	165	147	<i>plague</i> Burma
	<i>variole</i>	137	23	116	19	82	22	<i>smallpox</i>
Provinces Centrales et Bélar	<i>peste</i>	308	32	375	26	505	56	<i>plague</i> Central Provinces and Berar
	<i>choléra</i>	0	0	0	0	8	3	<i>cholera</i>
	<i>variole</i>	126	39	177	47	288	72	<i>smallpox</i>
Présidence de Madras	<i>peste</i>	11	11	29	25	24	12	<i>plague</i> Madras Presidency
	<i>choléra</i>	76	33	81	28	37	15	<i>cholera</i>
	<i>variole</i>	285	63	341	54	663	93	<i>smallpox</i>
Province Frontière Nord-Ouest	<i>variole</i>	64	42	60	26	32	16	<i>smallpox</i> North-West Frontier Province
	Semaines	4-10.II		11-17.II		18-24.II		Weeks
		C.	D.	C.	D.	C.	D.	
Pendjab	<i>peste</i>	220	131	276	167	193	84	<i>plague</i> Punjab
	<i>variole</i>	48	20	131	31	52	14	<i>smallpox</i>

INDE FRANÇAISE: *variole* — du 4 au 10 février, Territoire de Chandernagor, 3 cas, 1 décès; Territoire de Pondichéry, 32 cas, 18 décès (28 janvier-3 février, 28 cas, 11 décès).

INDOCHINE: Ports: Haiphong, *variole* — du 4 au 10 mars, 22 cas (25 février-3 mars, 19 cas); Tourane, *variole* — du 4 au 10 mars, 1 cas.

FRENCH INDIA: *smallpox* — February 4th to 10th, Territory of Chandernagore, 3 cases, 1 death; Territory of Pondicherry, 32 cases, 18 deaths (January 28th to February 3rd, 28 cases, 11 deaths).

INDO-CHINA: Ports: Haiphong, *smallpox* — March 4th to 10th, 22 cases (February 25th to March 3rd, 19 cases); Tourane, *smallpox* — March 4th to 10th, 1 case.

		1-10.II		21-31.I			
		C.	D.	C.	D.		
<i>Peste</i> :	Cambodge	1	1	1	1	<i>Plague</i> :	Cambodia
<i>Choléra</i> :	Cambodge	1	1	2	0	<i>Cholera</i> :	Cambodia
	Cochinchine	1	1	2	2		Cochin-China
<i>Variole</i> :	Cambodge	2	1	36	9	<i>Smallpox</i> :	Cambodia
	Cochinchine	14	10	10	7		Cochin-China
	Laos	0	0	1	0		Laos
	Tonkin	97	15	77	11		Tonking

IRAK: Port: Bagdad, du 4 au 10 mars, *peste* — 1 cas (11 février-3 mars, néant; 4-10 février, 1 cas); *variole* — 1 cas (25 février-3 mars, 2 cas, 2 décès).

JAPON: *variole* — du 28 janvier au 3 février, 23 cas dont 22 dans la préfecture de Kanagawa et 1 dans celle de Ehime.

MACAO: *variole* — du 4 au 10 mars, 2 cas, 2 décès (25 février-3 mars, 2 cas, 2 décès).

OMAN: Port: Mascate, *variole* — la maladie a été signalée le 6 mars dans cette localité.

PALESTINE: *variole* — du 4 au 10 mars, 2 cas (25 février-3 mars, 10 cas dans le sous-district d'Hamidieh (Tibériade).

TRANSJORDANIE: *typhus exanthématique* — du 4 au 10 mars, 3 cas (25 février-3 mars, 5 cas dans le district de Kerak).

Europe. — BULGARIE: *typhus exanthématique* — du 4 au 10 février, 15 cas, 3 décès ainsi répartis par départements: Bourgas, 7 cas, 2 décès dans le village Manolitch; Pachmakly, 2 cas dans le village Seltcha; Pleven, 3 cas, 1 décès dont 2 cas dans la ville de Nikopol, 1 cas dans le village de Skobélévo (district de Lovetch); Schoumen, 3 cas dont 2 dans le village Sadaklar, 1 cas dans la ville d'Osman-Pazar.

GRANDE-BRETAGNE (ANGLETERRE ET PAYS DE GALLES): *variole* — du 25 février au 3 mars, 11 cas dont 9 dans le comté de Londres et 2 à Blackburn (Lancastre); aucun décès; aucun cas dans les districts sanitaires des ports (18-24 février, 23 cas dont 15 dans le comté de Londres, 7 à Blackburn et 1 à Walthamstow (Essex).

Renseignements complémentaires sur l'épidémie de *variola major* à Blackburn (voir paragraphe III du communiqué n° 278).

Un nouveau cas s'est produit chez un contact placé sous surveillance. Il n'y a eu aucun autre cas nouveau, ni décès. Le nombre total des cas s'élève donc à 24, dont 4 ont été mortels, comme cela a été déjà dit.

La surveillance des contacts et toutes les autres mesures voulues continuent.

ECOSSE: *typhus exanthématique* — du 18 au 24 février, 1 cas dans le comté de Wigtown.

GRÈCE: *typhus exanthématique* — du 1^{er} au 31 décembre, 3 cas dont 1 à Drama, 1 à Salonique, 1 dans le département de Chalcidique; du 1^{er} au 31 janvier, 2 cas dans le département de Lesbos.

HONGRIE: *typhus exanthématique* — du 25 février au 3 mars, 7 cas dans le département de Szolnok dont 2 dans le village de Tiszaderzs, 2 dans le village de Tidaszentimre, 3 dans le village Henderes (18-24 février, Hongrie, 4 cas, 1 décès).

LITHUANIE: *typhus exanthématique* — du 19 au 25 février, 8 cas dont 1 dans la ville d'Ukmergé et 7 dans les districts, ainsi répartis: Kaunas, 3 cas; Marijampolé, 2 cas; Trakai, 1 cas; Ukmergé, 1 cas; du 26 février au 4 mars, 12 cas ainsi répartis par districts: Alytus, 1 cas; Kaunas, 5 cas; Trakai, 2 cas; Ukmergé, 4 cas.

POLOGNE: *typhus exanthématique* — du 18 au 24 février, 161 cas, 8 décès (11-17 février, 155 cas, 11 décès).

TCHÉCOSLOVAQUIE: *typhus exanthématique* — du 1^{er} au 15 janvier, 2 cas, 1 décès dans le district de Velky Berezny, Russie souscarpathique, dont 1 cas, 1 décès à Stavné et 1 cas à Zahorb; du 16 au 31 janvier, 5 cas dans la Russie souscarpathique, dont 3 cas dans le district d'Irsava (1 à Dovhé, 2 à Lisicovo) et 1 cas à Stavné (district de Velky Berezny).

Océanie. — INDES ORIENTALES NÉERLANDAISES: Provinces: Java, *peste* — du 22 au 28 janvier, 428 décès (15-21 janvier, 446 décès).

IRAQ: Port: Bagdad, March 4th to 10th, *plague* — 1 case (February 11th to March 3rd, nil; February 4th to 10th, 1 case); *smallpox* — 1 case (February 25th to March 3rd, 2 cases, 2 deaths).

JAPAN: *smallpox* — January 28th to February 3rd, 23 cases, including 22 in the prefecture of Kanagawa and 1 in that of Ehime.

MACAO: *smallpox* — March 4th to 10th, 2 cases, 2 deaths (February 25th to March 3rd, 2 cases, 2 deaths).

OMAN: Port: Mascate, *smallpox* — the disease was reported on March 6th in that locality.

PALESTINE: *smallpox* — March 4th to 10th, 2 cases (February 25th to March 3rd, 10 cases in the subdistrict of Hamidieh (Tiberias).

TRANSJORDAN: *typhus* — March 4th to 10th, 3 cases (February 25th to March 3rd, 5 cases in the district of Kerak).

Europe. — BULGARIA: *typhus* — February 4th to 10th, 15 cases, 3 deaths, distributed by departments as follows: Bourgas, 7 cases, 2 deaths in the village of Manolitch; Pachmakly, 2 cases in the village of Seltcha; Pleven, 3 cases, 1 death, including 2 cases in the town of Nikopol, 1 case in the village of Skobelevo (district of Lovetch); Shumen, 3 cases, including 2 cases in the village of Sadaklar, 1 case in the town of Osman-Pazar.

GREAT BRITAIN (ENGLAND AND WALES): *smallpox* — February 25th to March 3rd, 11 cases, including 9 in the County of London and 2 at Blackburn (Lancashire); no death; no case in the port sanitary districts (February 18th to 24th, 23 cases, including 15 in the County of London; 7 at Blackburn and 1 at Walthamstow (Essex).

Supplementary information concerning the outbreak of *variola major* at Blackburn (see paragraph III of Communiqué No. 278).

A new case occurred in a contact placed under supervision. There was no further case or death. The total number of cases reaches then 24, 4 of which were fatal, as already stated.

The supervision of the contacts and all other required measures are carried on.

SCOTLAND: *typhus* — February 18th to 24th, 1 case in the County of Wigtown.

GREECE: *typhus* — December 1st to 31st, 3 cases, including 1 at Drama, 1 at Salonica, 1 in the department of Chalcidice; January 1st to 31st, 2 cases in the department of Lesbos.

HUNGARY: *typhus* — February 25th to March 3rd, 7 cases in the department of Szolnok, including 2 in the village of Tiszaderzs, 2 in the village of Tidaszentimre, 3 in the village of Henderes (February 18th to 24th, Hungary, 4 cases, 1 death).

LITHUANIA: *typhus* — February 19th to 25th, 8 cases, including 1 in the town of Ukmerge and 7 in the districts, distributed as follows: Kaunas, 3 cases; Marijampole, 2 cases; Trakai, 1 case; Ukmerge, 1 case; February 26th to March 4th, 12 cases, distributed by districts as follows: Alytus, 1 case; Kaunas, 5 cases; Trakai, 2 cases; Ukmerge, 4 cases.

POLAND: *typhus* — February 18th to 24th, 161 cases, 8 deaths (February 11th to 17th, 155 cases, 11 deaths).

CZECHOSLOVAKIA: *typhus* — January 1st to 15th, 2 cases, 1 death in the district of Velky Berezny, Subcarpathian Russia, including 1 case, 1 death at Stavne and 1 case at Zahorb; January 16th to 31st, 5 cases in the Subcarpathian Russia, including 3 cases in the district of Irsava (1 at Dovhe, 2 at Lisicovo) and 1 case at Stavne (Velky Berezny district).

Oceania. — NETHERLANDS EAST INDIES: Provinces: Java, *plague* — January 22nd to 28th, 428 deaths (January 15th to 21st, 446 deaths).

PHILIPPINES (ILES): situation du choléra dans l'archipel:

Provinces	Villes	4-10.III		25.II-3.III	
		C.	D.	C.	D.
Bohol:	Towns	3	1	7	5
	Calape	0	0	3	1
	Carmen	4	2	10	8
	Clarín	17	5	15	5
	Loon	0	3	7	7
	Tagbilaran	1	1	0	0

PHILIPPINE ISLANDS: situation of cholera in the archipelago:

Provinces	Villes	4-10.III		25.II-3.III	
		C.	D.	C.	D.
	Towns	13	7	0	0
	Talibon	11	7	20	15
	Tubigon				
Oriental Negros:	Tanjay	13	6	6	3
	Vallehermoso	0	0	6	4
Totaux		62	32	74	48

IV. — PESTE DES RONGEURS.

Afrique. — ALGÉRIE: Résultats de la dératisation dans les 11 principaux ports algériens pendant le mois de janvier: nombre de rats capturés 7.892, examinés 941. *Aucun n'a été reconnu pesteux.*

KENYA: Pendant la semaine finissant le 17 février, à Mombasa 351 rats ont été détruits, 10 examinés, *aucun n'a été reconnu pesteux.*

NIGERIA: Dératisation pendant la semaine finissant le 13 janvier: Lagos 1.276 rats capturés, 727 examinés; Port-Harcourt 744 rats capturés et examinés; du 14 au 20 janvier, Lagos 1.445 rats capturés, 923 examinés; Port-Harcourt 676 rats capturés et examinés. *Aucun n'a été reconnu pesteux.*

Asie. — CEYLON: Port: Colombo, du 4 au 10 mars, 1 rat *pesteux.*

INDE BRITANNIQUE: Ports: du 25 février au 3 mars, Bassein, 1 rat *pesteux*; Bombay, 2 rats *pesteux*; Rangoun, 3 rats *pesteux.*

IRAQ: Résultats de la dératisation dans les ports pendant le mois de janvier: Bagdad 623 rats capturés et 126 rats trouvés morts, 748 rats examinés, 10 rats *reconnus pesteux*; Bassora 102 rats capturés, 102 rats examinés. *Aucun rat reconnu pesteux.*

PALESTINE: Examen des rats dans les ports en décembre: Jaffa 70 rats examinés; Haïfa 4 rats examinés; *aucun de ces rats n'a été reconnu pesteux.*

IV. — RODENT PLAGUE.

Africa. — ALGERIA: Results of the deratisation in the 11 chief Algerian ports during the month of January: number of rats caught 7,892, examined 941. *None proved plague-infected.*

KENYA: During the week ended February 17th, 351 rats were destroyed at Mombasa, 10 were examined, *none proved plague-infected.*

NIGERIA: Deratisation during the week ended January 13th: Lagos, 1,276 rats caught, 727 examined; Port Harcourt, 744 rats caught and examined; January 14th to 20th, Lagos 1,445 rats caught, 923 examined; Port Harcourt 676 rats caught and examined. *None proved plague-infected.*

Asia. — CEYLON: Port: Colombo, March 4th to 10th, 1 *plague-infected rat.*

BRITISH INDIA: Ports: February 25th to March 3rd, Bassein, 1 *plague-infected rat*; Bombay, 2 *plague-infected rats*; Rangoon, 3 *plague-infected rats.*

IRAQ: Results of the deratisation during the month of January: Baghdad 623 rats caught and 126 rats found dead, 748 rats examined, 10 rats *found plague-infected*; Basrah, 102 rats caught, 102 rats examined. *No rat proved plague-infected.*

PALESTINE: Examination of rats in the ports in December: Jaffa, 70 rats examined; Haifa, 4 rats examined; *none of these rats proved plague-infected.*

V. — PORTS: DATE DU DERNIER CAS NOTIFIÉ AU COURS DU MOIS ÉCOULÉ.

V. — PORTS: DATE OF THE LAST CASE NOTIFIED DURING THE LAST MONTH.

(15 février-14 mars 1934) — (February 15th to March 14th, 1934).

	Peste Plague	Choléra Cholera	F. Jaune Yellow F.	Typhus exanth.	Variole Smallpox		Peste Plague	Choléra Cholera	F. Jaune Yellow F.	Typhus exanth.	Variole Smallpox
Afrique						Asie (suite)					
Alexandrie	—	—	—	3.III	24.II	Karatchi	—	—	—	—	3.III
Alger	—	—	—	24.II	—	Macao	—	—	—	—	10.III
Damiette	—	—	—	3.III	—	Madras	—	17.II	—	—	3.III
Le Caire	—	—	—	3.III	24.II	Mascate	—	—	—	—	6.III
Philippeville	—	—	—	24.II	—	Moji	—	—	—	—	3.III
Amérique						Osaka	—	—	—	—	3.III
Veracruz	—	—	—	—	24.II	Pnom-Penh	24.II	—	—	—	—
Asie						Rangoun	17.II	—	—	—	3.III
Bagdad	10.III	—	—	—	10.III	Tourane	—	—	—	—	10.III
Bangkok	—	18.II	—	—	—	Vizagapatam	—	—	—	—	3.III
Bassein	3.III	—	—	—	3.III	Océanie					
Beyrouth	—	—	—	—	3.III	Bais (Philippines)	—	17.II	—	—	—
Bombay	3.III	—	—	—	3.III	Calape	—	10.III	—	—	—
Calcutta	—	3.III	—	—	3.III	Calatrava	—	24.II	—	—	—
Canton	—	—	—	—	3.III	Cortes	—	24.II	—	—	—
Chang-Hai	—	—	—	—	10.III	Jimenez	—	24.II	—	—	—
Cochin	—	—	—	—	3.III	Loon	—	10.III	—	—	—
Colombo	3.III	—	—	—	—	Oroquieta	—	17.II	—	—	—
Haiphong	—	—	—	—	10.III	San Carlos	—	17.II	—	—	—
Hong-Kong	—	—	—	—	10.III	Tagbilaran	—	10.III	—	—	—

Paris, le 14 mars 1934.

Le Directeur de l'Office international
d'Hygiène publique:

(Signé) D^r Georges ABT.